

就醫資訊 Medical information

一、全民健康保險 National Health Insurance (NHI)

1. 說明 Introduction :

依據全民健康保險法，在臺持有居留證明文件，並在臺連續居住滿 6 個月者，由就讀學校依法投保全民健康保險。

According to the National Health Insurance Act, foreign students who hold valid residence documents and have continuously resided in Taiwan for six months are required to enroll in the National Health Insurance (NHI) program through their school.

外籍生若符合加保資格卻未能如期參加健保，將遭健保局溯及既往，催補繳健保費。

Foreign students who meet the eligibility requirements but fail to enroll in NHI as required may be required by the National Health Insurance Administration (NHIA) to pay overdue premiums retroactively.

2. 入學健保轉入(加保)作業 NHI Enrollment Procedure for New Students:

- (1)具本校學籍之外籍生，自居留證核發當日起算居留滿六個月，期間限制出境一次，出境天數須在 30 日(含)以內，才符合加入健保資格；出境超過一次或是出境一次超過 31 天(含)，須由抵臺當天重新起算 6 個月。

Foreign students enrolled at the University become eligible for NHI after residing in Taiwan for six months from the date their residence permit is issued. During this period, students may leave Taiwan once, provided that the period of absence does not exceed 30 days. If a student leaves Taiwan more than once or stays abroad for 31 days or longer in a single trip, the six-month residency period must be recalculated from the date of re-entry into Taiwan.

(2)符合投保資格之外籍生，請帶居留證至本中心申請辦理加保；不符合加保資格者，則協助續(投)保「國泰人壽團體保險」。

Foreign students who meet the eligibility requirements for NHI should bring their residence permit to the designated office to apply for enrollment. Students who are not yet eligible for NHI will be assisted in renewing or enrolling in the Cathay Life Group Insurance plan.

3. 健保投保/加保計費期間 NHI Enrollment and Premium Billing Periods:

上學期為當年八月至隔年一月； 下學期為當年二月至當年七月。

The first semester runs from August to January of the following year, while the second semester runs from February to July.

4. 健保費用計算/繳納方式 NHI Premiums and Payment

Methods:

- (1)外籍生和僑生每月健保費新臺幣 826 元，一學期(6 個月)新臺幣 4,956 元；清寒僑生每月健保費新臺幣 413 元，一學期(6 個月)新臺幣 2,478 元。

The monthly NHI premium for foreign students and overseas Chinese students is NT\$826, or NT\$4,956 for one semester (six months). For financially disadvantaged overseas Chinese students, the monthly premium is NT\$413, or NT\$2,478 for one semester (six months).

- (2)新加入健保者，開學後於本中心開單後至財務處一次繳清；下學期開始納入學期學雜費繳費單繳交。

Students who newly enroll in NHI should pay the full amount at the Office of Financial Affairs after the premium bill is issued by the designated office after the beginning of the semester. Starting from the following semester, the NHI premium will be included in the tuition and miscellaneous fee payment bill.

5. 健保轉出(退保)作業 NHI Withdrawal:

- (1)校外實習或工讀於公司加保健保者，務必通知本中心辦理退保，避免重複投保。

Students who enroll in NHI through a company during an off-campus internship or part-time employment must notify the designated office to withdraw from school-based NHI enrollment to avoid duplicate enrollment.

- (2)畢業離開學校或休退學者，依規定學校於當月退出健保，爾後健保費用須自行負擔。

Students who graduate, leave the University, or suspend/withdraw from their studies will be withdrawn from the University's NHI enrollment in accordance with regulations. Thereafter, they are responsible for paying their own NHI premiums.

(3)離開臺灣六個月以上者，請務必提供機票行程，辦理停保，以免回臺後被追繳健保費用。

Students who leave Taiwan for six months or longer should provide their flight itinerary and apply for suspension of NHI coverage to avoid being charged NHI premiums after returning to Taiwan.

(4)若畢業但仍留臺且在居留有效期限之學生，轉出後可至居留當地之區市公所或健保局完成續保。

Students who have graduated but remain in Taiwan with a valid residence permit may continue their NHI enrollment through the local district office, city/township office, or the National Health Insurance Administration after withdrawing from the University's NHI enrollment.

6. 補發或換發健保 IC 卡 Replacement or Reissuance of the NHI IC Card :

如因身分資料變更、毀損、遺失、更換照片等申請換發健保 IC 卡者，請至中央健康保險局申請辦理與繳交工本費新臺幣 200 元或可至郵局辦理。

Students who need to replace their NHI IC card due to changes in personal information, damage, loss, or a change of photograph may apply through the National Health Insurance Administration and pay a processing fee of NT\$200. Applications may also be submitted at post offices.

7. 就醫方式 How to Seek Medical Care :

同學們可憑「健保卡」及居留證至各健保特約醫院或診所就醫，惟仍須自行負擔掛號費及部分醫療費用。

Students may visit NHI-contracted hospitals or clinics by presenting their NHI card and residence permit. Registration fees and applicable medical co-payments must still be paid by the student.

8. 參考資料 Useful Resources :

行政院衛生署中央健康保險局網站

National Health Insurance Administration (NHIA)

全民健康保險法

National Health Insurance Act

全民健康保險法施行細則

Enforcement Rules of the National Health Insurance
Act

二、 診所資訊 Clinics information

名稱	地址	電話
泰生婦產科診所 Taisheng Obstetrics and Gynecology Clinic	新竹縣新豐鄉泰安街 11 號 No. 11, Tai'an St., Xinfeng Township, Hsinchu County 304033, Taiwan (R.O.C.)	(03)5575522
潔明眼科診所 Jieming Ophthalmology Clinic	新竹縣新豐鄉新興路 251 號 No. 251, Xinxing Rd., Xinfeng Township, Hsinchu County 304114, Taiwan (R.O.C.)	(03)5578248
新豐上允耳鼻喉科診所 Xinfeng Shangyun Otorhinolaryngology (ENT) Clinic	新竹縣新豐鄉明新二街 109 號 No. 109, Mingxin 2nd St., Xinfeng Township, Hsinchu County 304110, Taiwan (R.O.C.)	(03)5571011
祐寧骨外科診所 Youning Orthopedic and Surgical Clinic	新竹縣新豐鄉學府街 116 號 No. 116, Xuefu St., Xinfeng Township, Hsinchu County 304034, Taiwan (R.O.C.)	(03)5598760
杜宜霖診所 Du Yilin Clinic	新竹縣新豐鄉明新一街 8 號 No. 8, Mingxin 1st St., Xinfeng Township, Hsinchu County 304110, Taiwan (R.O.C.)	(03)5593888
益民牙醫診所 Yimin Dental Clinic	新竹縣新豐鄉新興路 157 號 No. 157, Xinxing Rd., Xinfeng Township, Hsinchu County 304114, Taiwan (R.O.C.)	(03)5597124
安鈺牙醫診所 Anyu Dental Clinic	新竹縣新豐鄉新興路 117 號 No. 117, Xinxing Rd., Xinfeng Township, Hsinchu County 304114, Taiwan (R.O.C.)	(03)5595241
均安中醫診所 Jun'an Traditional Chinese Medicine Clinic	新竹縣新豐鄉泰安街 82 號 No. 82, Tai'an St., Xinfeng Township, Hsinchu County 304033, Taiwan (R.O.C.)	(03)5578356
長安中醫診所 Chang'an Traditional Chinese Medicine Clinic	新竹縣新豐鄉新興路 237 號 No. 237, Xinxing Rd., Xinfeng Township, Hsinchu County 304114, Taiwan (R.O.C.)	(03)5594218

醫院名稱	地址	電話
國立臺灣大學醫學院 附設醫院新竹臺大分院生醫醫院 National Taiwan University Hospital Hsinchu Biomedical Park Branch	新竹縣竹北市生醫路一段 2 號 No. 2, Sec. 1, Shengyi Rd., Zhubei City, Hsinchu County 302058, Taiwan (R. O. C.)	(03)6677600
大安醫院 Da An Hospital	新竹縣竹北市博愛街 318 巷 6 號 No. 6, Ln. 318, Bo'ai St., Zhubei City, Hsinchu County 302045, Taiwan (R. O. C.)	(03)5557188
東元醫療社團法人 東元綜合醫院 Ton-Yen General Hospital	新竹縣竹北市縣政二路 69 號 No. 69, Xianzheng 2nd Rd., Zhubei City, Hsinchu County 302048, Taiwan (R. O. C.)	(03)5527000
中國醫藥大學 新竹附設醫院 China Medical University Hsinchu Hospital	新竹縣竹北市興隆路一段 199 號 No. 199, Sec. 1, Xinglong Rd., Zhubei City, Hsinchu County 302056, Taiwan (R. O. C.)	(03)5580558
新仁醫院 Shin Ren Hospital	新竹縣竹北市博愛街 331 號 No. 331, Bo'ai St., Zhubei City, Hsinchu County 302045, Taiwan (R. O. C.)	(03)5552039
天主教仁慈醫療 財團法人仁慈醫院 Cardinal Tien Hospital Hsin Chu Mercy Branc	新竹縣湖口鄉忠孝路 29 號 No. 29, Zhongxiao Rd., Hukou Township, Hsinchu County 303032, Taiwan (R. O. C.)	(03)5993500